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Zápis z jednání 
Zdravotní komise Rady Kraje Vysočina č. 6/2015 

konaného dne 17. 6. 2015 
 
 
Přítomni: 

1. Kettner Lukáš (předseda) 5. Černý Radek  

2. Houser Jaroslav 6. Procházka Jan 

3. Bambasová Jaroslava 7. Wasserbauer Stanislav 

4. Vrzal Miloslav 8. Měrtlová Soňa (tajemnice) 

 
Omluveni: 

1. Šmardová Hana  4. Preininger Tomáš  

2. Antonín Pavel 5. Kaňkovský Vít 

3. Janoušková Marcela 6. Libus Petr  

 
Hosté: 

1. Cyrusová Eva (OS ČSK Havlíčkův Brod) 5. Říha Jan (KHS Kraje Vysočina) 

2. Drápela Jiří (Nemocnice Havlíčkův Brod) 6. Vyletělová Magda (OS ČSK Třebíč) 

3. Borek Dušan (OS ČSK Žďár nad Sázavou) 7. Zimenová Irena (Český zdravotnický ústav) 

4. Nehyba Jan (OS ČSK Pelhřimov)  

 
Program: 

1. Zahájení; 

2. Schválení programu; 

3. Kontrola zápisu; 

4. Setkání s ČSK; 

5. Prevence nemocí; 

6. Diskuze, různé; 

7. Závěr. 

 
1. Zahájení 
Soňa Měrtlová, tajemnice Zdravotní komise Rady Kraje Vysočina (dále jen „ZdK“), zahájila 
jednání. Přivítala všechny přítomné. Dle počtu přítomných členů konstatovala, že komise 
není usnášeníschopná. Navrhla změnu pořadí bodů programu jednání, s čímž přítomní členové 
souhlasili. 
 
 
4. Setkání s ČSK 
Jan Nehyba, zástupce OS ČSK Pelhřimov, upozornil na stále zhoršující se situaci 
stomatologického personálu. V letošním roce ukončí svoji činnost v okrese Pelhřimov tři 
stomatologové a není známo, že by byl zájem ze strany nových lékařů. Řešení vidí 
v zatraktivnění stomatologie na Vysočině (komunikace mezi případnými zájemci – oslovit místní 
potencionální zájemce a motivovat je pro zřízení místní praxe).    
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Magda Vyletělová, zástupkyně OS ČSK Třebíč, informovala, že tragická situace je v Jemnici, 
jsou zde pouze dva stomatologové (z toho jeden důchodového věku).   
 
Eva Cyrusová, zástupkyně OS ČSK Havlíčkův Brod, konstatovala obdobnou situaci nedostatku 
stomatologů. Vyjádřila obavu dalšího odchodu stomatologů důchodového věku vlivem povinnosti 
pořízení PC do ordinací. 
 
Dušan Borek, zástupce OS ČSK Žďár nad Sázavou, sdělil, že stejná situace je i na Žďársku. 
Mladí lékaři nejsou dostatečně motivováni k návratu ze studií a zřízení stomatologické praxe na 
Vysočině. 1/3 stomatologů na Žďársku je starších 60ti let a i v důsledku zvyšující se 
administrativní zátěže budou ordinace zavírat.  
 
Soňa Měrtlová omluvila zástupkyni OS ČSK Jihlava, Janu Zedníčkovou. Tlumočila, že za Jihlavu 
je také problém v nedostatku stomatologů. 
 
Miloslav Vrzal se dotázal zástupců OS ČSK, zdali zkoušeli komunikovat s fakultními 
nemocnicemi. Jan Nehyba reagoval, že nezkoušeli. Je prokázáno, že absolventi stomatologie se 
soustřeďují do míst s vyšší uplatnitelností (velká města). Východiskem je motivace absolventů 
pocházejících z Vysočiny lukrativní nabídkou (zajištění bydlení).  
 
Na zasedání se dostavil předseda komise Lukáš Kettner. 
 
Soňa Měrtlová reagovala, že motivace Krajem Vysočina hmotným zajištěním lékařů je 
nepřípustná, jednalo by se o porušení zákona - veřejná podpora. Kraj Vysočina nemá 
ve vlastnictví byty. Kraj komunikuje se starosty obcí. S registrací nového stomatologa není 
v Kraji Vysočina problém, ale není zde zájem. 
  
Lukáš Kenttner se dotázal na zajištění stomatologické lékařské služby první pomoci.  
Soňa Měrtlová reagovala za Jihlavu. Ze strany lékařů není se zajištěním této služby problém. 
Řeší se neochota pacientů dojezdu na SLPS.  
Přítomní diskutovali o povinnosti lékařů zajišťovat SLPS. Magda Vyletělová uvedla, že 
v Třebíčské nemocnici zajišťují pohotovostní službu všichni lékaři s osvědčením (vyjma 
pečujících o dítě do 4 let věku).  
Jan Procházka se dotázal, zdali kraj eviduje počet chybějících stomatologů po oblastech.  Soňa 
Měrtlová reagovala, že je zjistitelná věková struktura stomatologů a počty úvazků, které evidují 
zdravotní pojišťovny (vyjma lékařů bez smlouvy s pojišťovnou, ale tyto případy jsou spíše v Brně 
či Praze).  
 
Lukáš Kettner poděkoval a s hosty ČSK se rozloučil. 
 
Na zasedání se dostavil člen komise Stanislav Wasserbauer. 
 
 
5. Prevence nemocí 
Jan Říha, ředitel Krajské hygienické stanice Kraje Vysočina, okomentoval powerpointovou 
prezentaci „Epidemiologie pertuse“ (epidemiologie černého kašle). Základní informace 
prezentace: 
 
Současná epidemiologická situace v ČR:  

- Vývoj od r. 2005 – 18 případů. Nejvyšší nárůst v r. 2013 na 155 případů a v r. 2014 
na 343 nemocných na Vysočině;  

- Vzestup incidence (i přes vysokou proočkovanost 97%), 90,1% onemocnění bylo 
u očkovaných (1997-2008); 

- Podhlášenost (hlášeno pouze 1-36% případů); 
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- Věkový shift; 
- Ztráta sezonality ; 
- Ztráta typických příznaků – mírnější průběh, ale více komplikací; 
- Nárůst komplikací zejména u osob nad 60 let, které jsou druhou nejčastější skupinou 

hospitalizovaných; 
- Změna zdroje pertuse. 

 
Hlavní faktory nárůstu pertuse v Kraji Vysočina:  

- Celkový pokles ochranných protilátek v populaci;  
- Adaptace B.pertussis na očkovací látku; 
- Expozice divokému typu Bordetell; 
- Expanze kmenových linií antigenně odlišných od vakcinálních; 
- Klonální a antigenní posun x kvalita očkovací látky; 
- Více se vyšetřuje; 
- Kvalitnější laboratorní metody. 

 
Prevence:  

- Nejlepší prevencí onemocnění je nechat se očkovat; 
- Očkování dětí – součástí plošných nebo doporučených očkovacích kalendářů (wP/aP); 
- Očkování dospívajících – v některých zemích součást očkovacího kalendáře;  
- Očkování dospělých – kombinace pertuse, tetanus, záškrt, přeočkování po 10 letech 

(možnost spojit s přeočkováním proti tetanu); 
- „cocoon“ strategie; 
- Očkování těhotných; 
- Očkování zdravotníků; 
- Colorádská studie: rodiče, kteří odmítnou očkování proti pertusi u svého dítěte, tak dítě 

vystavují až 23x většímu riziku, že pertusí onemocní; 
- r. 2014 byly nakoupeny OL na přeočkování v pěti krajských nemocnicích u vybraného 

zdravotnického personálu na: 
                             - dětských odd., 
                             - gynekologicko-porodnických odd., 
                             - novorozeneckých odd. 
 
Lukáš Kettner poděkoval Janu Říhovi a rozloučil se s ním. Vzhledem k usnášeníschopnosti ZdK 
přistoupil k bodům 2 a 3 programu: 
 
 
2. Schválení programu 
Lukáš Kettner přednesl návrh programu zasedání, který byl 7 hlasy schválen. 
 
 
3. Kontrola zápisu 
K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky. 
 
Z dalšího jednání se omluvil člen komise Miloslav Vrzal. 
 
 
Jednání pokračovalo bodem  
5. Prevence nemocí 
Irena Zimenová, zástupkyně ČZÚ, okomentovala připravenou powerpointovou prezentaci 
„Činnosti SZÚ v podpoře zdraví a prevenci nemocí“. ČZÚ zajišťuje: 

- První pomoc do škol; 
- Program prevence dětských úrazů (zapojeno 81 škol/117 tříd – nárůst oproti 2014); 
- Analýza zdravotního stavu a životního stylu mládeže; 
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- Programy a akce v prevenci HIV a STD; 
- Projekty podpory zdraví – Buď zdravý, buď „in“, Úrazy v MŠ; 
- Normální je nekouřit; 
- Zdravá pětka; 
- Rotopedtours a pěškotours; 
- Dny zdraví, Veletrhy zdraví, Diabetologický den; 
- Konference, semináře, besedy, výuka na školách; 
- Ediční činnost; 
- Poradna zdravého životního stylu. 

 
Lukáš Kettner se dotázal na statistiku užívání návykových látek žáky na základních školách.  
Stanislav Wasserbauer reagoval, že informace o užívání návykových látek obsahuje Národní 
zpráva o zdraví a životním stylu dětí a školáků („HBSC“ studie - http://hbsc.upol.cz/). Studie 
bude zaslaná členům ZdK společně se zápisem. 
  
Lukáš Kettner se dotázal na připravované novinky na rok 2015/2016. Irena Zimenová reagovala, 
že ve spolupráci s dětskými praktickými lékařkami plánuje cvičební kurzy pro obézní děti 

a rodiče. Dále se L. Kettner dotázal, zdali by ČZÚ měl nějaký dotaz na zástupce kraje. Irena 

Zimenová reagovala, že ČZÚ by uvítal organizování cvičení pro veřejnost zdarma (argumenty 
klientů na drahé náklady na organizované pohybové aktivity). Soňa Měrtlová reagovala, že zjistí 
možnosti financování. I. Zimenová zmínila projekt realizovaný ve spolupráci s Vysočina 
Education – pohybové kroužky na základních školách (zdroj financování EU).  
 
Stanislav Wasserbauer, okomentoval připravenou powerpointovou prezentaci „Centra podpory 
zdraví – CPZ“. 
Záměrem MPSV je realizovat v rámci OP zaměstnanost projekt “Vytvoření a zajištění fungování 
regionálních center zdraví zaměřených na tvorbu a realizaci programů podpory zdraví  
a zdravotní gramotnosti …“. Základními cíli projektu bude zvyšování zdravotní gramotnosti 
a motivace ke zdravému životnímu stylu, snižování rizikových faktorů zdraví a formování 
žádoucího postoje obyvatel k vlastnímu zdraví. Konečným cílem by mělo být snížení výskytu 
závažných onemocnění a jejich rizikových faktorů, zlepšení úrovně primární prevence 
a v důsledku toho snížení nákladů na léčbu nemocí a úspora finančních prostředků nejen 
ve zdravotnictví, ale i v jiných resortech. Navrženo je prozatím 8 základních aktivit – programů, 
kterými by se CPZ měla zabývat (zvyšování zdravotní gramotnosti; omezování zdravotně 
rizikového chování; podpora dostatečné pohybové aktivity; správná výživa a stravovací návyky; 
snižování rizik nákazy HIV/AIDS, pohlavních a dalších vybraných infekcí; program zdravého 
stárnutí; prevence úrazů a poskytování první pomoci; program podpory zdraví v sociálně 
vyloučených lokalitách).  
Úmrtí připisovaná sedmi nejdůležitějším rizikovým faktorům: Vysoký krevní tlak, vysoký 
cholesterol, kouření, nadváha, nízká spotřeba ovoce a zeleniny, nedostatek pohybu, vysoký 
příjem alkoholu. 
Výsledky reprezentativního šetření, které bylo začátkem roku 2015 provedeno, prokázaly, 
že celková zdravotní gramotnost je u obyvatel ČR v porovnání s osmi zeměmi EU druhá 
nejnižší. 
 
Prezentace budou rozeslány členům ZdK společně se zápisem. 
 
 
6. Diskuze, různé 
Jiří Drápela, primář Chirurgického oddělení Nemocnice Havlíčkův Brod, přítomné seznámil 
s příběhem pacientky ohrožené na životě v důsledku nemožného provedení Coilingu - zastavení 
krvácení přímo ohrožující život a problematiky předání pacientky na vyšší kompetentní 
pracoviště. Vznesl dotaz, proč žádná nemocnice na Vysočině tento zákrok nemůže provádět, 

http://hbsc.upol.cz/
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když někteří lékaři v krajem zřizovaných nemocnicích mají odpovídající atestaci. Jan Procházka 
vyjádřil domněnku, že problematika je ekonomického charakteru. 
Lukáš Kettner navrhl, aby OZ vznesl dotaz na Nemocnici Jihlava, zdali coiling je oprávněna 
provádět a následně řešit finanční situaci se zdravotními pojišťovnami.  
 
Úkol pro OZ: Zajistit podklady na zářiové zasedání ZdK – možnost zajištění výkonu Coilingu 
v Kraji Vysočina - kompetence Nemocnice Jihlava k výkonu Coilingu; otázka financování 
od zdravotních pojišťoven. 
 
Dále Jiří Drápela vznesl dotaz na řešení problematiky umisťování obtěžujících pacientů pod 
vlivem návykových látek mezi nemocné hospitalizované pacienty v nemocnicích. Radek Černý 
vyjádřil, že se jedná spíše o legislativní problematiku. Lukáš Kettner konstatoval, že situace by 
se dala částečně řešit, pokud by se nejednalo zraněného pacienta, převozem na protialkoholní 
záchytnou stanici. Jiří Drápela navrhl řešení v možnosti umisťování opilých pacientů na zvláštní 
pokoj a zpoplatnění služby.  
 
Úkol pro OZ: Na základě podkladů MUDr. Jiřího Drápely zajistit stanovisko právního oddělení 
krajského úřadu.  
 
Lukáš Kettner poděkoval Jiřímu Drápelovi za účast a rozloučil se s ním. 
 
Lukáš Kettner informoval o změně na postu ředitele regionální pobočky VZP ČR pro Kraj 
Vysočina. Je vypsáno výběrové řízení. Pověřena řízením pobočky je S. Šlajchrtová.   
  
 
Zasedání Zdravotní komise Rady Kraje Vysočina č. 7/2014 se uskuteční ve středu  
16. září 2015 od 16:00 hodin v sídle Krajského úřadu Kraje Vysočina, Žižkova 57, Jihlava, 
zasedací místnost A 3.15. 
 
Společné zasedání Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
a Zdravotní komise Rady Kraje Vysočina č. 8/2015 je naplánováno na 21. října 2015. 
 
 
7. Závěr 
Předseda poděkoval všem přítomným za účast a ukončil jednání. 
 
 
 
 
 
Lukáš Kettner 
předseda Zdravotní komise Rady Kraje Vysočina 
 
 
 
 
 
Soňa Měrtlová 
Vedoucí odboru zdravotnictví krajského úřadu 
 
Zpracovala a zapsala Zuzana Škrdlová dne 18. 6. 2015 


